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   ظرفیت فضای مجازی
 برای کاندیداهای انتخابات

سخنگوی سپاه اقدام کارکنان صنعت 
نفت در خنثی سازی حمله سایبری دشمن 
به سامانه هوشمند سوخت را کاری بزرگ 
توصیف و تصریح کرد: دشمن برای این 
موضوع طـــراحی عظیمـی انجام داده 
بــود، پشــت صحنـــه آن صهیونیست ها، 
آمریکایی ها و هم پیمانان آنها بودند و قرار 
بود این موضوع را به چالشی برای نظام 
مبدل کنند که توطئه آنان ناکام ماند. 
سردار رمضان شریف با تاکید بر اینکه 
مشکل لاینحلی در کشور وجود ندارد، 
گفت: در حوزه امنیت و دفاع کشور، با 
همت  نیروهای مسلح و تدابیر رهبر معظم 
انقلاب  با سربلندی  اعلام می کنیم که از 
ملت شریف ایران و منافع ملی با قدرت دفاع 
می کنیم. وی صادرات نفت ایران  به نقاط 
مختلف از جمله سوریه و لبنان در زیر تیغ 
دشمنان را شکست مفتضحانه دیگری برای 
آمریکایی ها عنوان و تاکید کرد: این مهم در 
سایه اقتدار نظامی و شهامت و شجاعت 
فرزندان ایران اسلامی رقم خورده است و 
هرچند دشمنان با عملیات روانی و رسانه ای 
تلاش می کنند آبروی از دست رفته خود را 

به دست آورند، اما موفقیتی نداشته اند.

گفت:  شوراها  کمیسیون  رئیس 
فضای مجازی، ظرفیت جدیدی را 
برای کاندیداها ایجاد کرده به همین 
دلیل برای تبلیغات بایستی این بسترها 
قانونمند شوند، که کمترین خطاها 
و افتراها صورت بگیرد. مثلا زمان 
پایان تبلیغات ۲۴ ساعت مانده قبل از 
انتخابات است اما در فضای مجازی در 
روز انتخابات هم تبلیغ اتفاق می افتد، 
هیچ گونه مدیریتی روی این فضا در 
انتخابات وجود ندارد اینها بایستی 
که قوانین مرتبط گذاشته شود کاملا 
شفاف و روشن شود و حق و حقوق 
اشخاص از بین نرود و پایمال نشود. 
صالح جوکار با اشاره به جزئیاتی از 
اصلاح قانون انتخابات مجلس بیان 
کرد: در گذشته تبلیغات کاندیداها 
در فضای مجازی کمتر مورد توجه 
قرار می گرفت، اما در شرایط حاضر 
در  کاندیداها  تبلیغات  بیشترین 
فضای مجازی است که باید برای این 
مدل از تبلیغات قانونگذاری شود. در 
کمیسیون به دنبال وضع و اصلاح 
چنین موضوعاتی هستیم تا ان شاءا... 
قبل از اینکه به موعد انتخابات برسیم 
قوانین مربوطه را اصلاح کنیم و برای 

تصویب به صحن ارجاع دهیم.

پذیرش بازرسی های اعتماد زا 
با آژانس

نماینده سابق مجلس تاکید کرد: 
ایران باید ساز و کاری را برای پذیرش 
بازرسی های اعتماد زا با آژانس بپذیرد، 
سفر گروسی در این راستا خیلی مهم 
است و در این رابطه می شود در این سفر 
توافقی کرد که در ۸ آذر رونمایی کنیم، 
توافق هم باید به گونه ای باشد که منجر 
به شکل گیری فضای منفی در شورای 
حکام نشود. حشـمت ا... فلاحت پیشه 
گفت: بایــــدن برخـــلاف وعده های 
انتخاباتی  اش نــه تنها احیای برجام 
را جزو فرمان های اجرایی در روز های 
اول نداشت، بلکه سعی کرد سیاست 
قبلی ترامپ مبنی بر فشار حداکثری 
علیه ایران را اعمال کند تا ایران را 
وادار به عقب نشینی بیشتر کند. وی 
اذعان داشت: در طرف دیگر هم ایران 
موضع حداکثری اتخاذ کرد که طرفین 
می توانستند از روی چیزی که به آن 
توافق نود درصدی گفته می شد، در 
زمان دولت گذشته یا در زمان انتقال به 
دولت جدید این توافق را امضا کنند که 
این کار صورت نگرفت و به عقیده من 
فرصتی بود که دیپلمات های دو طرف 

آن را از دست دادند.

سـرمقــاله

ایران به عنوان بازیگری مهم و توانمند در منطقه باید راه 
مشارکت در تامین امنیت منطقه را در پیش گیرد. این یک بازی 
برد برد است. در واقع اینجاست که باید تقسیم نفوذ و منافع صورت 
گیرد. هر کشوری منافعی امنیتی و نظامی و اقتصادی در کشورهای 
پیرامونی خود و در منطقه دارد، همه کشورها به همین صورت 
هستند لذا شناسایی موقعیت کشورهای مختلف منطقه به این 
معنی است که ایران در این بازی برد برد مشارکت می کند و امروز 
باید به عنوان بازیگری قدرتمند در منطقه مشارکت داشته باشیم 
و کشورهای دیگر نیز مایل به مشارکت خواهند بود ولی وقتی مبنا 
را بر صفر و صد می گذاریم این تفکر در دنیای امروز کارایی نخواهد 
داشت. باید جایی بین صفر تا صد را انتخاب کنیم و ببینیم در کجا 
منافع ملی ما اجازه می دهد به مبادلات و تعاملات بین المللی 
بپردازیم. لذا با این ترفند و دیپلماسی می توانیم به جایگاه اصلی 
خود در منطقه و جهان برسیم و با کشورهای دیگر تعامل کنیم. اگر 
سرمایه های کشور آزاد شود و کنترل کاملی صورت گیرد در چنین 
شرایطی دولت ها می توانند از مشاورین خوب و نیروی کار ایران 
استفاده کنند و اتاق های فکر درست کنند و کاری صورت دهند تا 
کشور از بن بست اقتصادی خارج شود. درست است که کشورهای 
عربی هنوز هم علیه ایران صحبت هایی می کنند اما عملا چند 
روز پیش در یک بیانیه مشترک با آمریکا اعلام کرده اند که پس از 
احیای برجام آماده همکاری اقتصادی با ایران هستند که این امر در 
سال های اخیر بی سابقه است و باید هوشمندانه عمل کرد و از این 
فرصت استفاده کرد تا منافع مشترک با همسایگان جنوبی ایجاد 
شود و منافع اقتصادی بدست آوریم. باید توجه داشت که آمریکا 
پس از دور پنجم مذاکرات عملا توپ را به زمین  ایران انداخته است 
اما مقامات ایران شرط و شروطی دارند که هنوز محقق نشده است و 
این علت اصلی وقفه در مذاکرات است. امروز در ایران حاکمیت یک 
دست شده است و به نظر می رسد این امر سبب شود تا ایران تصمیم 
نهایی را گیرد و برجام را با اندکی تغییر احیا کند. اینکه امروز 
مقامات نظام عنوان می کنند که باید با تمامی کشورها رابطه برقرار 
کرد، یک پیام مهم سیاسی است. این پیام این است که ایران در 
مواقعی که کشور در سختی است بیشتر به فکر مردم است و توافق 
می کند و سخت گیری زیادی نمی کند. این تصمیم در خصوص 
برجام نیز می تواند گرفته شود و کشور را از بحران نجات دهد. 
تصمیمی که در خصوص همسایگان با جدیت بیشتری در دستور 
کار قرار گرفته است. بیانیه مشترک کشورهای عربی و آمریکا از یک 
سو و رایزنی های ایران و عربستان و موضع گیری های اخیر مقامات 
امارات از سوی دیگر نشان می دهد که کشورهای عربی نیز تمایل به 

همکاری با ایران دارند و این فرصت نباید از دست برود.

  فرصتی که نباید از دست برود

اظهاراتی ضد ایرانی 
نخست وزیر رژیم صهیونیستی در اظهاراتی 
ضد ایرانی گفت که هر توافقی با تهران حاصل 
شود، اسرائیل به آن متعهد نیست.  نفتالی بنت 
در کنفرانس امنیتی در دانشگاه ریشمن به تکرار 
ادعاهای خود علیه کشورمان پرداخت. به نوشته 
روزنامه یدیعوت آحارونوت، بنت گفت: زمانی 
که من شش ماه پیش به دفتر نخست وزیری 
آمدم از حجم تفاوت ها میان لفاظی ها و اقدامات 
واقعی متحیر شدم. همواره گفته شده که اجازه 
نمی دهیم ایران به یک قدرت هسته ای تبدیل 
شود اما اکنون برنامه هسته ای این کشور در 
پیشرفته ترین وضعیت خود، بیش از هر زمان 

دیگری در گذشته قرار دارد. 

تحقیق و تفحص از شرکت های دولتی
سید نظام موسوی نماینده تهران در صفحه 
توییتر خود نوشت: »مسأله در شرکت های 
دولتی و شبه دولتی فقط  حقوق های نجومی  
نیست. تاسف بارتر این است که در بسیاری 
موارد این حقوق ها را کسانی می گیرند که نه 
به دلیل دانش و تجربه بلکه به واسطه ارتباطات 
مسئولیت گرفته اند، یعنی: رانت ضربدر رانت! به 
زودی تحقیق و تفحص از شرکت های دولتی را 

در مجلس کلید می زنیم.« 

شفافیت آرا مانع زدوبندها و لابی گری ها 
نماینده ساوه در مجلس با تاکید بر لزوم 
تصویب طرح شفافیت آرا در مجلس گفت 
که شفافیت آرا با ایجاد نوعی خودکنترلی 
در مجلس مانع بروز زدوبندها و لابی گری ها 
می شود. حجت الاسلام محمد سبزی درباره 
لزوم تصویب طرح شفافیت آرای نمایندگان در 
مجلس گفت: یکی از دلایلی که از ابتدای مجلس 
یازدهم اکثریت نمایندگان به دنبال شفافیت آرا 
هستند این است که معتقدند مجلس برای نشان 
دادن حسن نیت خود به مردم باید شفافیت 
را از خودش شروع کند تا این رویه به دیگر 

دستگاه های اجرایی نیز  تسری پیدا کند..

مخالفت با افزایش نمایندگان مجلس 
معاونــــت مطالعـــات سیـــاسی مرکز 
پژوهش های مجلس طی گزارشی به اظهار 
نظر کارشناسی در مورد طرح افزایش تعداد 
نمایندگان مجلس پرداخت. در این گزارش 
بیان شده: اصلاح جدول حوزه  های انتخابیه 
و افزایش تعداد نمایندگان مجلس، باید به 
گونه  ای انجام شود که نتیجه نهایی آن در 
گسترده ترین معنا، اصل »هر فرد یک رأی 
و ارزش همة رأی ها با هم برابر« باشد. طرح 
حاضر بدون در نظر گرفتن میانگین کشوری 
نسبت جمعیت به یک نماینده )هر ۲۸۰.۴۴۳ 
نفر یک نماینده(، وجود ۵۰۰ و ۳۰۰ هزار 
نفر جمعیت را ملاکی برای افزایش نماینده 
تعیین کرده است. بررسی جدول حوزه های 
انتخابیه مجلس حاکی از این است که برخی 
حوزه های انتخابیه دارای ۵۰۰ یا ۳۰۰ هزار 
نفر جمعیت، درحال حاضر، در مقایسه با 
میانگین کشوری نسبت جمعیت به یک 
نماینده، به دلیل داشتن بیش از یک نماینده 
یا انحراف مثبت ناکافی جمعیت، نیازمند 

افزایش نماینده نیستند.

گروسی حرفی فراتر از اختیارات نزند
نماینده مشکین شهر گفت: دولت به آقای 
رافائل گروسی تذکرات لازم را بدهد، گروسی 
حرفی فراتر از اختیاراتش نزند. اگر قرار باشد 
رفت و آمدهای آژانس به ضرر منافع ملی و 
برخلاف و مغایر منافع باشد وآژانس از آن 
سوء استفاده کند، طبیعتا مجلس، دولت را 
مجاب خواهد کرد تا بر نوع ارتباط با آژانس 
تجدید نظر کند،  به ویژه درحوزه پروتکلی که 
به صورت داوطلبانه آن را پذیرفتیم )NPT(و 
به تعهداتی عمل کردیم تجدیدنظر می کنیم و 
اینگونه نیست که این باب باز شود و اینها بیایند 
و سوء استفاده کنند و ایران هم واکنشی نشان 
ندهد. عباس زاده مشکینی با اشاره به نشست 
شورای حکام بیان کرد:  جلسه نشست شورای 
حکام در پیش است و شاید مدیرکل آقای 
رافائل بخواهد گزارش جدیدی به ایران ارائه 
دهد. با توجه به آنکه در آستانه شروع مذاکرات 
جمهوری اسلامی ایران با 1+۴  هستیم ممکن 
است اژانس گزارش هایی را تهیه کند. تعریف و 
تمجید های آقای رافائل از آمریکا سوال برانگیز 
است، گروسی باید به بعضی از این تردیدها و 

شبهات پاسخ دهد.

برخورد با تحریک کنندگان مهاجرت 
نماینده رشت خاطرنشان کرد: عده ای که 
در داخل کشور نخبگان را برای رفتن از ایران 
تحریک می کنند و با ارائه تصویری سیاه از 
وضعیت کشور آنها را به خروج از ایران ترغیب 
می کنند خائن به کشور و نظام هستند و هیچ 
اعتقاد و دلبستگی به کشورشان ندارند. جبار 
کوچکی نژاد افزود: کسی که به کشورش خودش 
اعتقاد، باور و دلبستگی داشته باشد قطعاً نیروی 
انسانی خود را به کشورهای دیگر نمی فرستد و 
در این مسیر گام برنمی دارد و سعی می کند تا با 
فراهم آوردن امکانات و حداقل با نصحیت نیروی 
انسانی خود را حفظ کند. وی اظهار داشت: اگر 
کسانی ندانسته این اظهارنظر را می کنند و سعی 
دارند تا نخبگان ما را به خارج از کشور بفرستند 

باید هشدارهای لازم به آنها داده شود.

خبـــر

آرمان ملی: رئیس جمهور روز گذشته 
با دبیرکل سازمان همکاری اکو، رئیس 
و جمعی از فرماندهان سازمان بسیج 
مستضعفین و سفرای اسپانیا، هلند و 
واتیکان به طور جداگانه دیدار و گفت و 
گو کرد. رئیس جمهور گفت: دشمن با 
برخورداری از پول، قدرت و رسانه به دنبال 
ریزش در مجموعه نیروهای انقلاب و 
ایجاد تغییر در سبک زندگی و اخلاقیات 
مردم است اما چون رویش و گستردگی 
ماموریت های بسیج زیاد است، همواره با 
شکست مواجه شده اند. اهم اظهارات سید 

ابراهیم رئیسی از این قرار است: 
 تلاش برای تقویت ماموریت های 
بسیج در مسیر رفع مشکلات مردم ضروری 
است. جریانات معاند به دنبال انحراف در 
فکر، اندیشه و عمل و در حوزه های مختلف 
فرهنگی، اجتماعی و سیاسی  هستند 
اما بسیج به عنوان سد محکم و استوار در 
مقابل این انحرافات قد علم کرده و نقشه ها 
و توطئه های فراوانی را خنثی کرده است. 
دشمن با برخورداری از پول، قدرت و رسانه 
به دنبال ریزش در مجموعه نیروهای انقلاب 

و ایجاد تغییر در سبک زندگی و اخلاقیات 
مردم است اما چون رویش و گستردگی 
ماموریت های بسیج زیاد است، همواره با 

شکست مواجه شده اند.
 مصمم است از ظرفیت بسیج برای 
رفع دغدغه ها و مشکلات مردم استفاده 
کند. راهبرد دشمن ایجاد یاس و نا امیدی 
در جامعه است و در این شرایط لازم است 
تمام ظرفیت های نظام در کنار هم قرار 
بگیرند تا با ایجاد تحول در زندگی مردم 
و رفع مشکلات کشور، مردم را به آینده 
امیدوار کنند و در این زمینه دولت با همه 

توان آماده حمایت و پشتیبانی است. 
 شناسایی و رفع موانع و مشکلات 
افزایش سطح مناسبات و همکاری های 
کشورهای عضو ضروری است. باید هرگونه 
مانع و مشکل در مسیر توسعه همکاری ها 
مناسبات  و  تبادلات  تا  شود  برطرف 
اقتصادی کشورهای عضو اکو در سطح 
بالاتر و برتری انجام شود. هر کدام از اعضای 
سازمان اکو از ظرفیت های اقتصادی 
فراوانی در حوزه های مختلف برخوردار 
هستند که فعال کردن آن می تواند به رونق 

اقتصادی منطقه بینجامد. برنامه ریزی ها 
و اقدامات جامع دبیرخانه سازمان اکو 
برای فعال کردن این ظرفیت ها می تواند 
رونق اقتصادی منطقه و پیشرفت و آبادانی 
کشورهای عضو اکو را به همراه داشته 
باشد. تهران برای همکاری های منطقه ای 
در قالب سازمان همکاری های اقتصادی 
اهمیت ویژه ای قائل است و از اینگونه 

فعالیت ها حمایت می کند. 
 توجه به خدا و معنویت برای جامعه 
بشری امروز بیش از پیش ضروری است. 
مفاهیم مسیح و آنچه پیامبر اکرم)ص( به ما 
آموختند باید در نشست های علمی مباحثه 
شود تا دیدگاه ها به یکدیگر نزدیکتر شود. 
امروز توجه به خدا و معنویت برای جامعه 
بشری ضروری است. بر اساس آموزهای 
قرآنی، وجه مشترک ما که همان ادیان 
ابراهیمی باشد موجب اتحاد و انسجام 
ما می شود. کسانی که امروز در جهان 
ظلم می کنند، اگر به آموزه های مسیح 
توجه کنند، دیگر مرتکب ظلم نمی شوند 
و واتیکان می تواند در این زمینه نقش 
فعالی ایفا کند. مفاهیم دین مسیح و 

آنچه پیامبر اکرم )ص( به ما آموختند 
باید در نشست های علمی مباحثه شود تا 

دیدگاه ها به یکدیگر نزدیکتر شود.
 بین ایران و هلند در زمینه تجاری، 
اقتصادی و فرهنگی روابط دیرینه و تاریخی 
وجود دارد. کشورهای ریشه داری مانند 
هلند باید مستقل باشند و نگاه های جریان 
سلطه نباید آنها را تحت تأثیر قرار دهد. 
احترام به حقوق مسلمانان موجب تقویت 
فرهنگ و تمدن در اروپا خواهد بود. نظام 
سلطه حقوق بشر را دستاویزی برای فشار 
به کشورهای در حال توسعه قرار داده است 
در حالیکه ما مبتنی بر آموزه های دینی و 
انقلابی، خود را موظف می دانیم به حقوق 
انسان ها احترام بگذاریم و مثال آن میزبانی 

از ۴ میلیون افغانستانی در ایران است.  
 سطح کنونی روابط اقتصادی بین 
ایران و اسپانیا قابل قبول نیست و باید 
تلاش شود بیش از پیش توسعه پیدا 
کند. اراده ما در توسعه روابط اقتصادی، 
سیاسی، فرهنگی و ورزشی با اسپانیا است 
و ظرفیت های خوبی در دو کشور برای 

ارتقای روابط وجود دارد.

علی اصغر زرگر
تحلیلگر مسائل بین الملل

یـــادداشت

آیت ا... هاشمی، سینما شناس بود. ردپای این ادعا هم در 
گوشه گوشه خاطراتش پیداست. از خواندن فیلمنامه های 
محسن مخلمباف در دهه 6۰ تا ایستادن پای سانسور نشدن 
یکی از فیلم های بهرام بیضایی در دهه 7۰. از تعبیر بلندی که در 
پیام تسلیت درگذشت مرحوم عباس کیارستمی نوشت و او را 
سفیر صلح ایران در جهان خواند تا توصیه خاصش به کارگردان 
سریال معمای شاه که؛ مراقب باش تاریخ را تحریف نکنی!.  
نکته های عجیب رمز گشایی نشده دیگری هم در خاطرات 
منتشر نشده و سینمایی آیت ا... هاشمی وجود دارد که یکی از 
آنها حمایت ویژه از اکران فیلم رستاخیز به کارگردانی احمدرضا 
درویش  و دیگری هم عدم تماشای فیلم سینمایی محمد)ص( 
به کارگردانی مجید مجیدی در نمایش خصوصی مرسوم با 
ایشان است که یقینا بعدها علت آنها بیشتر روشن خواهد شد. 
در افطاری های آیت ا... هاشمی هم با هنرمندان سینما، احدی در 
مجمع تشخیص مصلحت نظام حق نداشت به پوشش خانم ها 
یا آقایان بازیگر کاری داشته باشد و تمامی هنرمندان همانگونه 
که بودند می آمدند و می رفتند. آیت ا... هاشمی با همین رویه، 
هرگز بین سینماگران ایرانی خط نمی کشید و آنان را تقسیم 
نمی کرد و از نگاهش، نه تنها درخشش سینماگران ایرانی در 
جشنواره های بین المللی، ضدارزش های انقلابی نبود بلکه 
یک نمایش تمام عیار جهانی، از وجود آزاد اندیشی دینی در 
جمهوری اسلامی ایران قلمداد می شد. با این استدلال اگر 
امروز آیت ا... هاشمی زنده بود یقینا از درخشش اصغر فرهادی 
و فیلم سینمایی »قهرمان« در جهان حمایت ویژه می کرد تا 
»ایران هراسی« رو به گسترش در دنیا به مدد نقش آفرینی 
قهرمانی ایرانی به نام »اصغر فرهادی« به چالش کشیده شود. 
شاید خیلی ها که امروز نابخردانه بر اصغر فرهادی می تازند و 
در مسابقه برای طردش از هم سبقت می گیرند،  به یاد نداشته 
باشند که اولین نمایش فیلم »خانه دوست کجاست« در اواسط 
دهه 6۰ آن هم  در قلب آمریکا چگونه عرصه را بر کسانی که 
خواهان ارائه تصویری سیاه و ضد هنر از جمهوری اسلامی ایران 
بودند تنگ کرد تا جایی که مجبور شدند علیه مرحوم کیارستمی 
مقابل سینمای نمایش دهنده فیلم خانه دوست کجاست در 
نیویورک، تظاهرات راه بیندازند و کیارستمی را عامل حکومت 
ایران بخوانند!.  اتفاقا یکی از بزرگترین رنج های آیت ا... هاشمی 
هم در اواخرعمر مبارکش همین بود که از طرفی سیل طرد 
کردن هنرمندان و مفاخر حوزه های مختلف فرهنگی و هنری 
کشور را می دید و از سوی دیگر هم صدای پای ابتذال را می شنید 
که در غیاب شجریان ها، ناظری ها، عصارها، کیارستمی ها، 
بیضایی ها، پناهی ها، فرهادی ها و... هر روز  قوی تر و عریان تر در 
فضای فرهنگی و هنری کشور طنین انداز می شد. حرف آخر 
اینکه اگر طرد یک سرمایه مهم هنری کشور از ملک و مردمش، 
مصداق بارز تضییع حق الناس باشد، چه کسانی باید در این 
زمینه از حقوق ملت دفاع کنند و نمی کنند؟. آیت ا... هاشمی 
اگر امروز بود بازهم می گفت اگر حجیت و نفوذ حرف ما در میان 
اکثریت مردم کاهش یافته، نباید از آنها گلایه کنیــم، چرا که 
زمانی که باید از حق  آنها دفاع کنیم، ساکت می شویم!. والسلام.

روایت آیت ا... هاشمی از کیارستمی، 
بیضایی و اصغر فرهادی!

رئیس جمهورتاکید کرد: 

حمايت ايران از توسعه روابط با اكو 
 جریانات معاند به دنبال انحراف در حوزه های مختلف هستند 
 امروز توجه به خدا و معنویت برای جامعه بشری ضروری است

رئیس مجلس:  

قدرت ما باور های مردم است
  مردم اگر دل به جمهوری اسلامی ندهند، هرچه موشک داشته باشیم فایده ای ندارد 

 مشکل پول و امکانات نیست؛ ضعف مدیریت است.
آرمان ملی: رئیس مجلس با تاکید بر اینکه زمانی که 
از انقلابی گری حرف می زنیم باید عدل و عقل و حرمت 
انسان ها در تصمیم های ما پیدا باشد اظهار داشت: در 
دوران دفاع مقدس رزمندگان عناصر اصلی بودند اما امروز 
و در جنگ اقتصادی، شهروندان و به صورت کلی مردم در 
تصمیمات مهم نیستند و درحالی که مردم تکیه گاه اصلی 
کشور هستند ما آنها را با دسته بندی های مختلف جدا 
کرده ایم.  محمدباقر قالیباف با بیان اینکه باید به یک سوال 
پاسخ داده و در گفت و گوهای شفاف، حین گفتن چالش ها، 
راهکارها را نیز بیان کنیم، اظهار داشت: آینده نگری، 
تحلیل محتوایی و روندی و آسیب شناسی باید به گونه ای 
باشد که در نهایت راهکار و نقشه راه داشته باشد. وی با بیان 
اینکه انقلاب ما انقلاب فرهنگی بود، تاکید کرد: مبنای این 
انقلاب نیز مردم بودند که آمدند و به آن عینیت بخشیدند.  
معجزه امام)ره( این بود که دین را از کنج حجره ها به وسط 
جامعه آورد آن هم در زمانی که همه تحلیل ها این بود که 
امکان آن وجود ندارد؛ اما قدرت فرهنگ نشان داد که دین 
این ظرفیت را دارد و شعار هم نیست. رئیس قوه مقننه 
افزود: در بخش دفاع مقدس نیز حتی به لحاظ مادی پیروز 
شده و نشان دادیم به همه خواسته هایی که خیلی ها در 
سال های پس از قطعنامه ادعا کردند که به آن نرسیده ایم 
هم رسیده ایم. رئیس مجلس با بیان این پرسش که آیا در 

جنگ، قدرت نظامی ما را نجات داد و آیا با موشک هایی 
که شهید طهرانی مقدم ساخت، جنگیده ایم، تاکید کرد: 
با گوشت و پوست و استخوان خود می گویم جز با اتکا به 
فرهنگ و باورهای خود، مقابل دشمن نجنگیدیم. قالیباف 
با بیان اینکه قدرت ما باورهای مردم است که اگر دل به 
جمهوری اسلامی ندهند، هرچه موشک داشته باشیم 
فایده ای ندارد، این پرسش را بیان کرد که »چرا به این 
شرایط رسیده ایم؟« و در پاسخ اظهار کرد: تصور می کنم 
به این دلیل است که همه کارهایی که مبتنی بر سنت های 
الهی بود کنار گذاشتیم. تا دوران دفاع مقدس مسیر را 
به درستی آمدیم اما بعد از آن در حوزه نظامی نیز هنوز 
می گوییم سه برابر دشمن باید آفند داشته باشیم، اما مگر 
زمان حصر آبادان که بنی صدر را که نه خودش را و نه مردم 
را باور داشت، حذف کردیم چه تحولی در حوزه نظامی رخ 
داد که حصر آبادان شکست، طریق القدس را انجام دادیم 
و بعد از آزادسازی خرمشهر شد. رئیس مجلس تاکید کرد: 
مردم تکیه گاه کشور هستند درحالی که ما آنها را با دسته 
بندی های مختلف جدا کرده ایم. وی ادامه داد:  اگر ما به 
عنوان مدیری سیاسی، حرف و دعواهای سیاسی و باورهای 
مختلف مردم را نپذیریم و نگاه عدل و عقل بر تصمیمات 
ما نباشد و جامعه آن را نبیند، در موضوعات ملی که در 
سرنوشت همه ما تأثیر دارد به سمت بی هویتی می رود و 

فرهنگ برای آن بی ارزش می شود. وی  با بیان اینکه امروز 
با مشکل فرهنگ اقتصادی مواجه هستیم، یادآور شد: در 
دفاع مقدس عنصر انسان و رزمندگان تنها موضوع مهم 
در جنگ بود اما آیا امروز شهروندان و مردم در تصمیمات 
مهم هستند و یا صرفا برای خالی نبودن عریضه به آنها نگاه 
می شود؟ به عنوان یک مدیر می گویم برای اصلاح شرایط، 
به ۲ موضوع نیاز داریم که یکی از آنها فناوری است؛ فناوری 
تحولی را ایجاد کرده که در این عصر هر مدیری باید درک 
دقیق و درستی از این بستر داشته باشد و تحولات عظیمی 
ایجاد کند و سامانه های 11۰ پلیس و 1۳7 شهرداری یک 
نمونه آن است؛ فناوری سبک زندگی دیگری است که 
حتی فرهنگ را نیز تحت تأثیر قرار داده است. رئیس قوه 
مقننه افزود: موضوع دیگری که مدیریت در ابعاد دفاعی، 
امنیتی، اقتصادی، اجتماعی،  محیط زیست که هر کدام از 
استراتژی های حکمرانی است به آن احتیاج دارد، فرهنگ 
است؛ و از قضا من معتقدم کار فرهنگی کار درازمدت 
نیست بلکه هم به لحظه جواب می دهد و هم تمدن سازی 
می کند، هرچقدر زحمت بکشید تا همان شب نتیجه آن را 
می بینید. رئیس مجلس با تأکید بر اینکه باید این فرهنگ 
را داشته باشیم که برای مردم احترام قائل شده و آنها را 
عزیز بشماریم، عنوان کرد: مشکل ما پول و امکانات نیست؛ 

ضعف مدیریت یک مشکل مهم است.

محمد محمودی
تحلیلگر مسائل سیاسی

آرمان ملی- سهیل ثابت: توافق برجام به روزهای 
حساس و سرنوشت ساز خود نزدیک می شود و تحولات و 
رویدادهای پیرامون برجام در حال رخ دادن است. این در 
حالی است که بسیاری مهم ترین تحولات در این حوزه را ۲ 
اتفاق نشست فصلی شورای حکام  آژانس بین المللی انرژی 
اتمی که در روزهای آینده برگزار خواهد شد و مذاکرات 
احیای برجام در ۸ آذر می دانند. اما در حال حاضر و پیش 
از فرا رسیدن وعد مذاکرات موضوع مهم بحث نشست پیش 
روی شورای حکام آژانس بین المللی انرژی اتمی است که اگر 
به تحرکات غربی ها نگاهی بیندازیم به وضوح خواهیم دید 
که درصددند با تاثیرگذاری بر آژانس این نهاد بین المللی را 
تحت تاثیر خود قرار دهند تا در آستانه مذاکرات قطعنامه یا 
بیانیه ای علیه ایران صادر کند تا با استفاده از آن به ایران فشار 
آورده و در مذاکرات به نحو دیگری حاضر شوند. این در حالی 
است که شامگاه یکشنبه رافائل گروسی مدیر کل آژانس بین 
المللی انرژی اتمی برای دیدار با محمد اسلامی رئیس سازمان 
انرژی اتمی و حسین امیر عبداللهیان وزیر امور خارجه  در راس 
هیاتی وارد تهران شد و مورد استقبال بهرز کمالوندی معاون 
سخنگوی سازمان انرژی قرار گرفت. طبق آنچه خطیب زاده 
سخنگوی وزارت امور خارجه گفته سفر گروسی برنامه ریزی 
شده و با اهدافی خاص صورت گرفته و قدر مسلم ایران نیز توقع 
دارد این سفر و دیدار او با مقامات مربوط کشورمان در نشست 
آتی شورای حکام تاثیرگذار باشد، چراکه قطعا غربی ها بیکار 
نخواهند نشست و تاثیرات خود را بر نشست شورای حکام 
خواهند گذاشت. نگرانی ها نیز از این جهت مطرح می شود که 
گروسی در اولین سفری که در ۲1 شهریورماه سال جاری به 
ایران داشت نیز صحبت های بسیار مثبت و سازنده ای داشت اما 
پس از بازگشت به وین و در نشست فصلی شورای حکام آژانس 
در خصوص گزارش خود درباره ایران گفت:  »من هیچ قولی در 
مورد ذرات اورانیوم کشف شده از طرف ایرانی دریافت نکردم. 
آنچه که در گزارش من آمده، بدین معناست که سوالاتی وجود 
دارد. در خصوص غنی سازی 6۰ درصدی در ایران نیز، با این 
سطح از غنی سازی که البته حق آنان است، ما باید یک بازرسی 

و راستی آزمایی متناسبی داشته باشیم.« همین مسأله است که 
باعث می شود نگرانی هایی از این باب مطرح شود که گروسی به 
محض ترک تهران صحبت ها و قول  و قرار با ایرانی ها را فراموش 
کند و تحت تاثیر غربی ها در چارچوب آژانس آنچه مدنظر دارد 
را اعلام کند. آنچه مسلم است گروسی و مخصوصا تروئیکای 
اروپایی و آمریکا می دانند که نشست پیش روی شورای حکام 
می تواند چه تاثیراتی روی مذاکرات داشته باشد. موجب شود 
که تغییرات تازه ای در روند مذاکرات از سوی ایران شکل پذیرد 
یا اینکه بستر و فضا را برای مذاکراتی مناسب در راستای نیل به 

توافقی خوب آماده کند. 
  مسائل فی مابین ایران و آژانس فنی است

رئیس سازمان انرژی اتمی با اشاره به دیدارش با مدیرکل 
آژانس اظهار داشت: گفت و گوهایی درباره مسائل موجود 
آنچه برای توسعه همکاری ها است را در دستور کار قرار دادیم. 
محمد اسلامی گفت: مساله مهم برای ما و آژانس این است 
که کل مسائل فی مابین ایران و آژانس مسایل فنی است و 
مسائل سیاسی و نفوذهای توطئه آمیزی که دشمنان ایران 
برای پیشبرد برنامه هسته ای ما اعمال می کنند را آژانس 
مدنظر ندارد و از آن تاثیرپذیری ندارد. وی تاکید کرد: مطلب 
مهمی که آقای گروسی چندین بار در ملاقات و گفت و گوها 
گفتند این است که هیچ انحرافی در برنامه های هسته ای ایران 
مشاهده نکردند و ایران طبق معاهدات و ضوابط، فعالیت های 
هسته ای اش در حال انجام است. اسلامی درباره مطالب و 
سوالاتی که توسط دشمنان ایران منتشر و در اختیار آژانس قرار 
گرفته است بیان کرد: به این سوالات پاسخ دادیم و بخش هایی 
از آنها  باقی مانده که بخش هایی است که مربوط به مسائل 
بسته شده گذشته است که قبلا به آنها پرداخته شده است. 
امروز تفاهم کردیم که این موارد را خاتمه دهیم و با رویه ای 
که اتخاذ خواهیم کرد که مذاکراتش هم هنوز ادامه دارد، اینها 
تداوم پیدا نکند. رئیس سازمان انرژی اتمی عنوان کرد: ایران 
در برنامه هسته ای خودش مصمم هست و تاثیرات آن در 
زندگی مردم است که می توانیم همه ابعاد فناوری هسته ای 
را در بخش های گوناگون مورد بهره برداری قرار دهیم و این 

در دستور کار ماست و آژانس در این باره به ما کمک خواهد 
کرد. ما گفتیم که حداقل 1۰ هزار مگاوات برق هسته ای را باید 
در ایران ایجاد کنیم به ویژه با نیروگاه های کوچک حداکثر 
با ظرفیت ۳۰۰ مگاوات است و آژانس کشورهای دارای این 
تکنولوژی و صنعت را تشویق خواهد کرد که با استفاده از 
ظرفیت صنعتی صنایع ایران بتوانند در راستای توسعه و 

گسترش ظرفیت برق هسته ای کشور ما را کمک کنند.
  تلاش برای نتایج مثبت 

مدیر کل آژانس بین المللی انرژی اتمی گفت: مذاکرات با 
ایران را با این نگاه که زمینه های مشترک را پیدا کنیم، ادامه 
می دهیم. رافائل گروسی پس از پایان مذاکرات دو ساعته خود 
با رئیس سازمان انرژی اتمی گفت: چند ماه پیش که ایران 
آمدم توافق کردیم که برگردم تا درباره مواردی گفت وگو و کار 
مشترک و شفاف سازی کنیم و تداوم و تعمیق گفت وگوها را 
داشته باشیم و امروز هم افتخار دارم با وزیر خارجه ایران دیدار 
کنم. وی ادامه داد: صحبت ها فشرده بود. ما دنبال آن هستیم 
که مذاکرات را ادامه دهیم با این نگاه که زمینه های مشترک را 
پیدا کنیم. موضوعاتی است که ما و رئیس سازمان انرژی اتمی 
داریم بررسی می کنیم و هدف این است که با توجه به تغییرات 
اقلیمی به انرژی های پاک منجر شود و تلاش داریم سرسختانه 
که نشست امروز نتیجه گیری مثبت داشته باشد و این هدف ما 

از صحبت های دیروز بود.
  اقدام یک جانبه ای انجام نمی دهیم

سخنگوی وزارت امور خارجه آمریکا  اظهار داشت: ما به 
وضوح گفته ایم حاضر نیستیم اقدامات یک جانبه انجام دهیم و 
این کار را هم نخواهیم کرد تا رغبتی برای ادامه دادن مذاکرات 
ایجاد کنیم. بنابراین، ما به وضوح نشان خواهیم داد حاضر 
نیستیم صرفا به خاطر بازگشتن پای میز مذاکرات، هیچ گونه 
اقدام یک جانبه ای انجام دهیم. ند پرایس در این خصوص که 
آمریکا در جلسه بعدی شورای حکام آژانس بین المللی انرژی 
اتمی از اقدامی سرزنشی علیه ایران حمایت خواهد کرد، 
گفت: ما به وضوح گفته ایم که اقدامات تحریک آمیز ایران 
برای ما بسیار نگران کننده هستند. برای تمامی شرکای ما هم 
نگران کننده هستند. به وضوح گفته ایم گسترش  تنش های 
هسته ای غیرسازنده هستند و در اصل با هدف عنوان شده  
ایران مبنی بر بازگشت دوجانبه به پایبندی دوجانبه به برجام 
مغایرت دارند. ما همچنین به وضوح گفته ایم این گونه اقدامات 
در خدمت هیچ هدف سازنده ای نیستند. وی تصریح کرد: ما به 
مدیرکل آژانس اعتماد کامل داریم. به خود آژانس هم اعتماد 
کامل داریم. رایزنی های دقیقی با آژانس داشته ایم. مدیرکل 
آژانس چند هفته پیش در وازرت امور خارجه با آنتونی بلینکن 
وزیر امور خارجه دیدار کرد. ولی ما به طور منظم با آژانس در 
ارتباط بوده ایم تا بهترین رویکرد و بهترین پاسخ را در قبال 

تداوم این تنش های هسته ای مشخص کنیم.

»آرمان ملی« دیدار مدیرکل آژانس انرژی اتمی با مقامات کشورمان را بررسی می کند

زمینه هاي مشترك با آژانس، بیش از اختلافات  
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